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Ingenian ekologistak gai honi buruzko zehaztasunak eman ditu Bilbon

Ramón Fernandez Duran

ingeniari eta ekologista
madrildarrak Eki talde

ekologistak antolatutako

hitzaldi batean parte hartu

du Abiadura Handiko

Trenaz (AHT) eta ‘Euskal

Y-aren’ proiektuaz
eztabaidatzeko. Fernandez

Duranek auzi honi buruzko

zehaztasunak eskaini ditu

Euskal Herrian.
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EGUNKARIA. — Zergatik daude

oposizioan trenbidearen moder-

nizazioa eta AHTren plangintza
berriak?

RAMON FERNANDEZ DURAN.

Madrileko Gobernuak AHTren

eraikitzearekin trenbidearen

suspertze eta indartzearen mezua

zabaldu zuen, trena garraiobide
modura alboratuta baitzegoen,
bere ustez. Baina 87-88 urteetan

lauzpabost bider gehiago inberti-

tzen zen errepideetan trenetan

baino. 1991k0 inbertsioen ko-

puruak kontuan hartuz zera ikus-

ten dugu: administrazio guztiek
600.000 milioi pezeta (30.000

milioi libera) inbertitu dituztela

errepideetan. Trenbideetan, al-

diz, 150.000milioi pezeta, baina

haietako 100.000 Madril-Sevilla

AHTri zuzendu dizkiote. Trenbi-

de berri honek 450.000 milioi

kostatzen du eta bost urteko la-

netan, urtean 100.000 milioi in-

guru jarri behar ziren.

Orduan Espainia osoko tren-

bideentzat 50.000 milioi gera-

tzen ziren,bainakopuruen analisi

zehatzagoa eginez gero, askoz

gutxiago aurkitzen dugu, zeren

kopuru horren parte bat hiriburu

handien inguruneko trenentzat

bideratua zen eta tren sistema

konbentzionalaren errekupera-
zio eta modemizaziorako, hiri-

buruen arteko trenentzako alegia,
20.000 milioi pezeta besterik ez

zen.

Honek esan nahi du 1-10 edo

1-20 erlazioan sartzen garela,
trenbidea eta errepideen artean,

zein datu hartzen ditugun. Tren-

bidearen sendotzearen irudia

transmititu nahi zuten AHTren

sorrerarekin eta honek, aldiz,

trenbidearen heriotza posiblea

Kritikoa agertu da Fernandez Duran AHTren inguruan. XOUSE SIMAL

ekarriko du epe ertainean.

EGUNKARIA.— Zergatik herio-

tza posible hau?

FERNANDEZ DURAN.— Begira,
12.000 kilometrotik 700 oina-

rrizko sareari dagozkio. Hemen

zerbait inbertitzen da, manteni-

menduan gutxienez. Trenbidea-

ren funtzionamendurako bideak

20 urteko epean berriztu egin
behar dirá eta hori ez da egiten
dirurik ez dagoelako; baina beste

5.000 kilómetro horietan, biga-
rren sarea diotenean, degradazio
izugarria gertatzen da.

Halaber, 1984-1991 urteen

epean inbertsio erraldoiak egin
dirá errepide eta autobideetan.

2.600 kilómetro berri egin dirá

Espainia osoan. Gauregun askoz

merke eta azkarragoa da oroko-

rrean autobusean ibiltzea Renfen

baino. Trena gustukoa daukat eta

ñola penintsula iparrarekin lo-

tzen duten trenen aukera gero eta

murriztuagoa daukagunez, Me-

dina del Campora joan behar izan

dut, eta han ordubete itxaron.

Trenbidea ez da konpetitiboa.

Garestiagoa da eta denbora

gehiago ematen duzu. Honek

eragin zuen 60-70etako hamar-

kadetan gertatu zena: trenbideak

merkatu kuotak galtzea, mer-

kantzia eta bidaiariak. Egun,
trenbideak bidariari/km. guztie-
tatik% 7 bakarrik garraiatzen du.

Gainontzeko guztiak errepidee-
tatik doaz. Eta merkantzien alo-

rrean, % 5 soilik.

Europa osoan trenbideak mer-

kantzien % 15 eramaten ditu,hau

da batez besteko kopuruan hiru

bider gehiago. Eta hórrela, diru

galera franko izan dirá, noski.

Zerbitzu eta langileen murrizketa

bururatu zaie gauzak aldatzeko.

80ko hamarkadaren erdian

Renfek 80.000 langile zituen eta

gaur 47.000. Hamar urtean bere

w guztiek 600.000

milioi pezeta inbertitu

dituzte errepideetan.
Trenbideetan aldiz,
150.000 milioi, baina

horietatik 100.000

AHTn.

plantila erdira jaitsi da.

Orduan, azkenengo bost ur-

teotan, AHTn urtero inbertituta-

ko 100.000 milioi pezeta horiek

(Madril-Sevilla) etaerrepideetan

gastatukoaren parte bat, Espainia
osoko trenbidearen sarera bide-

ratu izan balitz, seguruenik tren-

bideak merkatu kuota garrantzi-
tsu bat izango zuen, ez oraingo

egoera kaskarrak adierazten

dueña.

EGUNKARIA.— Dakigunez oso

konpetentzia gogorra ari da sor-

tzen Japonia, EEBB eta EKren

artean orokorrean, baita enpresa

berezien artean ere, AHTren tek-

nologiak merkatura eramate-

koan. Nolakoa izan da Espainia-
ko Gobernuaren jokabidea?
FERNANDEZ DURAN.— Brusse-

latik presio izugarriak izan dirá

ingelesen General Electric,

frantsesen Alston eta alemanen

Siemensekin batera partzuergo

europarra osatzeko. Baina Go-

bemu espainolarena erabaki sa-

lomonikoa izan zen. Madril-Se-

villa AHTren 24 adar horiek

Alston enpresa frantsesari adju-
dikatu zitzaizkion, bidé batez

Iparraldeko egoera aldatzeko

gogoaz. Corcuerak esan zuenez,

berak kontratu osoa emango zien

frantsesei tren horiek ‘terroris-

tez’ beterik etorriko balira.

Kanpoko teknologiak erabil-

tzea hankasartze bat da, baina are

irrazionalagoa da zabalera euro-

parrarekin egitea. Espainiako
egitura ia osoak Renferen zaba-

lera dauka eta Madril-Sevilla

AHTren zabalera europarrekoa

denez, tren berri horiek gainon-
tzeko sarea ezin dute erabili.

EGUNKARIA.— Euskal AHTn,

ñola nahasi dirá interes ekono-

miko eta politikoak?
FERNANDEZ DURAN.— Madri-

leko komunikabide berezitueta-

tik zera entzun dugu, ‘Corcuera

legea’ aurrera ateratzekoEAJ eta

CiUren laguntza oso beharrez-

koa zela. Azken hauek Kongre-
suan aldeko botoa emateko lege
honi, AHTren plangintzak ber-

matu nahi izan dituzte Katalu-

nian eta Euskal Herrian, hori hor

dagoela, baina dirurik ez...

Krisialdi ekonomikoaren ga-

raian gaude eta administrazio

guztiek nahi dute dirutza publi-
koa bereganatu.

W sendotzearen

irudia eman nahi

zuten AHTren sorre-

rakin baina trenbi-

dearen heriotza

ekar lezake epe ertai-

nean.
Ramón Fernandez Duran ingeniari eta ekologista. XOUSE SIMAL

Alegazioen
ondorioz 500
etxebizitza

gehiago Bilbon
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Bilboko Hiri An-

) tolakuntzarako

Plan Orokorrari

aurkeztu dizkioten 500

alegazioetatik erdiakbaino

gehiago aintzat hartu ditu

Udalak. Ontzat hartutako

alegazioen ondorioz, zer-

bitzuen sektorera bidera-

tutako orubeak murriztu

egingo dirá eta horren or-

dez, etxebizitza berriak

eraikiko dituzte.

«Aurkeztu eta ontzat

emandako alegazioen on-

dorioz 140.000 metro ka-

rratu orube ez dirá zerbi-

tzuen sektorerako izango.
Aurreko Plangintza Oro-

korrarekin parekatuz Bil-

bon 500 etxebizitza berri

eraikiko dirá», azaldu zuen

atzo Mikel Ocio Hiri An-

tolakuntzarako Plangintza
Orokorreko Bulegoko bu-

ruak. Plan Orokorrak Bil-

bon 13.500 etxebizitza

berri eraikitzea aurrikusten

du. Aldaketa hauei esker

Plangintza Orokorrak

«gaur eguneko merkatua-

ren errealitateari hobeto»

erantzuten diola azpima-
rratu zuen Areso Hirigin-
tza zinegotziak. Plan Oro-

korrak, Aresoren hitzetan,

behin-behineko onarpena

izango du ekainean.

Donostian hiru

baso galduko
direla salatu du

Eguzkik
DONOSTIA

Bertoko landare-

/ lzaz osatutako hiru

baso galtzeko
arriskuan egon daitezke

Donostiako Igara auzoan,

Eguzki talde ekologistak
salatú berri duenez. Izan

ere, Donostiako Udaleko

Gobemu Batzordeak ha-

rrera ona egin dio inguru
horretan aisialdi eta kirol

zentro pribatu bat eraiki-

tzeko proiektuari eta «gi-
zartearentzat interesga-
rria» déla erabaki du.

Eguzkiren arabera,
40.000 metro karratu har-

tuko ditu aipatu kirolde-

giak eta orain arte urbani-

zatzeko debekua zegoen

lurretan egingo da.

Proiektuaren arabera gal-
duko diren hiru basoak, ba-

bestutako landaretzaz osa-

tutakoak dirá. Hori déla

eta, Udalak hartutako era-

bakia atzera botatzea eta

lur zati hori ez urbaniza-

tzea eskatu du Eguzkik.


